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Vojto, před pár dny jsi získal titul krále mladých chemiků pro rok 2017. Na své cestě za vítězstvím jsi musel obstát v obrovské 
konkurenci téměř 14 000 soutěžících. Jak se teď cítíš? Splnil se ti tajný sen, nebo jsi prvenství očekával?

Vůbec jsem nečekal, že bych mohl vyhrát. Nesoutěžil jsem totiž z nějaké ctižádosti, ale pro vlastní potěšení, protože chemie mě moc 
baví a soutěž mi dala příležitost se jí více věnovat. Původně jsem si myslel, že skončím tak na 13. místě, ale nakonec všechno dopadlo 
jinak. Jsem za to samozřejmě rád, zatím se jedná o můj největší úspěch. Zúčastnil jsem se sice i jiných soutěží, jako jsou například 
fyzikální olympiáda, Klokan nebo Pythagoriáda, nikde se mi ale nepodařilo postoupit až do národního kola. Natožpak vyhrát celou 
soutěž. Jsem tak trochu překvapený sám sebou...

Určitě jsi velmi talentovaný mladý muž, který má pro chemii přirozené vlohy. Prozradíš nám ale, jakou roli v tvém úspěchu sehrála 
příprava? Obětoval jsi finále svůj volný čas, nebo se tě ujal pan učitel a věnoval se ti jen v rámci běžné školní výuky? 

Soutěži jsem obětoval spoustu volného času a s panem učitelem jsme často zůstávali ve škole až do odpoledne, abychom probrali 
složitější otázky. Týden před finále jsme ve škole zůstali i o víkendu a vyzkoušeli si práci v laboratoři. Byl jsem doslova zavalen odbornými 
knihami, které si pro mě pan učitel připravil a které jsem se pokoušel nastudovat. Přípravu jsem proto v žádném případě nepodcenil. 
Talent, schopnost logického myšlení a dobrá paměť mi určitě pomohly, ale samy o sobě by k vítězství nestačily. Myslím, že k úspěchu 
v jakémkoli oboru je zapotřebí kombinace dvou základních věcí: píle a nadání.

Zásadní roli v úspěších žáků často hrají školy, které navštěvují. Ta tvoje se nachází v téměř zapomenutém koutě republiky,  
je spíše malá a vybaveností patří mezi ty skromnější. Je z tvého pohledu přesto v něčem výjimečná?

Kvalitu školy neurčuje velikost budov ani vybavení laboratoří, ale lidé, kteří v ní pracují. My máme štěstí na vynikající učitele. Podporují 
nás ve všech zájmech a soutěžích, jakmile u někoho zpozorují talent, začnou ho usilovně rozvíjet. Dělají to rádi a třeba i ve svém volném 
čase, za což si jich moc vážím. Chtěl bych na tomto místě poděkovat panu učiteli Antonínu Vavřačovi, který se mi opravdu hodně 
věnoval a na mém úspěchu má obrovský podíl. Bez jeho pomoci bych nevyhrál...



Když se řekne chemie, co tě napadne jako první? Co tě vlastně na chemii nejvíc baví?

Když slyším slovo chemie, představím si vzorce sloučenin a jejich vzájemné vztahy a uvědomím si, jak jejich reakce určují chod našeho 
světa. To mě na tom baví nejvíc: pozorovat svět brýlemi chemie, objevovat skryté reakce a občas si doma udělat nějaký ten menší 
pokus, například s neviditelným písmem. Jinak pěstuji spíš kuchyňskou chemii, rád totiž vařím, což je v mém případě téměř alchymie. 

Chemie je často „srdečním“ oborem, který se předává z generace na generaci. Našli bychom nějakého chemika i ve vaší rodině?

Obávám se, že bychom nikoho nenašli, nikdo z rodiny se chemii nevěnoval. Technické obory ale u nás mají docela bohatou tradici, 
z otcovy strany pocházejí celé generace automechaniků. Moje babička měla mnoho let firmu na projektování zahrad, dnes v naší 
rodině převažuje spíše zájem o IT technologie. Prvním chemikem u nás budu asi já. 

Po prázdninách se staneš studentem Střední průmyslové školy chemické akademika Heyrovského v Ostravě. Přemýšlel jsi už  
o tom, kam tvé kroky povedou po maturitě? V kapse tě hřeje příslib stipendia od FChT Univerzity Pardubice…

Nad vysokou školu jsem zatím nepřemýšlel, na to mám ještě dost času. Je ale pravda, že rodina mě v mém zájmu o chemii podporuje 
a byla by ráda, kdybych jednou vysokou školu vystudoval. Pokud úspěšně odmaturuji a nic zásadního se nezmění, určitě bych uvažoval 
o Fakultě chemicko-technologické Univerzity Pardubice, kde se mi moc líbilo. Teď je pro mě ale prioritou zvládnout učivo SPŠCH  
v Ostravě, kam od září nastupuji. Už se tam moc těším, z doslechu totiž vím, že se jedná o kvalitní školu s nejmodernějším vybavením, 
kde si chemii konečně pořádně užiju. 

Zúčastnil ses i mnoha jiných soutěží. V čem bylo celostátní finále Mladého chemika odlišné?

Mladý chemik byl výjimečný už tím, že šlo o celostátní finále, kam jsem se v jiných soutěžích neprobojoval. Zaujala mě na něm 
celá řada věcí. Překvapilo mě třeba, jak skvělé ceny je možné vyhrát. Já jsem získal kvalitní notebook, který určitě využiju při studiu  
na střední škole. Kromě výborné organizace finálového dne mě upoutal i zvláštní typ soutěžních úloh, které se lišily od těch, které znám 
z jiných soutěží. Testy a laboratorní zadání Mladého chemika nejsou totiž úzce zaměřené jen jedním směrem, ale vyžadují obecnou 
schopnost tvořivého myšlení a hledání souvislostí. Což mi moc vyhovuje. Velkým zážitkem pro mě byl také průběh slavnostního 
vyhlášení výsledků. V sále panovala skvělá atmosféra, umocněná přítomností mnoha lidí, které znám jen z televize. Je to zvláštní pocit, 
když vám cenu předává místopředsedkyně Senátu...  Velmi si těchto lidí vážím, protože jsme jim stáli za to, aby osobně přijeli a věnovali 
nám svůj čas. I díky této zkušenosti jsem celý finálový den vnímal jako krásný a úspěšný výlet, na který jen tak nezapomenu. 

Děkujeme Vojtěchu Křížovi za rozhovor a přejeme mu, aby chemie zůstala i nadále jeho největší životní inspirací! rentrap ývognitekraMrentraPletadařoPrentrap ínláreneG
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